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عذرخواهی عارف از خانواده 
دانشجوی مرحوم دانشگاه تهران

بــا  رئیس جمهــوری  اول  معــاون 
دانشــجوی  خانــواده  از  عذرخواهــی 
مرحــوم دانشــگاه تهران، گفت شــما 
و  عالم شــدن  بــرای  را  فرزندتــان 
درس خواندن فرستادید و نباید این اتفاق 
رخ می داد. معاون اول رئیس جمهور در 
تماس تلفنی با برادر «امیرمحمد خالقی 
درمیان»، دانشــجوی مرحوم دانشــگاه 
تهران، بــا بیــان اینکه شــما از بزرگان 
هســتید و وظیفه من بــود که خدمتتان 
تسلیت عرض کنم، گفت: ذکر خیر شما 
را داشــتیم و وظیفه ما بود که حضوری 
خدمت برســیم اما گفتم فعــلا تلفنی 
تسلیتی خدمتتان عرض کنم. محمدرضا 
عارف افزود: از خدمتتان بابت این اتفاق 
عذرخواهــی می کنیــم کــه فرزندتــان 
بــرای عالم شــدن و درس خوانــدن  را 
فرســتادید و نباید این اتفاق رخ می داد. 
عارف گفت: مردم، مســئولان و جامعه 
دانشــگاهی ایران همدرد و همراه شما 
رئیس جمهوری   اول  هســتند. معــاون 
این واقعه تلخ را هشداری برای دولت، 
نیروهای انتظامی و مســئولان دانســت 
و ابراز امیدواری کــرد که صعه صدر و 
ظرفیــت فرهنگی خانــواده این مرحوم  
موجب پشت سر گذاشتن این حادثه تلخ 

با صبر و بردباری شود.

اراکی، عضو مجمع تشخیص مصلحت:
هر حاکمیتی که منسوب به 

خداوند نباشد، نوعی شرک است
عضــو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام به ضرورت پیوند مسجد و مدرسه 
اشاره کرد و گفت: نهضت مسجدسازی 
از مدرسه ســازی مهم تــر اســت و این 
دو باید با یکدیگر پیوند داشــته باشــند 
تــا جامعــه ای مبتنی بر تقــوا و اخلاق 
شــکل گیرد. محســن اراکی در نشست 
تخصصی بررسی نسبت مسجد با نظام 
اســلامی که در دفتر او برگزار شــد، به 
بررسی جایگاه مسجد در نظام اسلامی 
پرداخــت و با اشــاره به اینکه مســجد 
باید به عنوان مرکز حاکمیت اســلامی 
شناخته شود، گفت: این مسئله به درک 
مــا از خداونــد و توحید بســتگی دارد. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
افزود: رهبــر معظم انقــلاب نیز بارها 
بر ایــن نکته تأکید کرده انــد که تمامی 
مســائل به توحید و شــناخت صحیح 
خداونــد بازمی گردد. اراکی در ادامه به 
نقش خداونــد در حاکمیت و خالقیت 
اشاره داشت و بیان کرد: در قرآن کریم، 
تأکید بر حاکمیت مطلق خداوند بسیار 
بارز اســت، ولــی متأســفانه برخی از 
تفکرات، ایــن حاکمیت را انکار می کنند 
که این موضوع، یکی از اشکالات جدی 
در تفکر اســلامی به شمار می رود. او با 
اشــاره به آیه ۵۴ ســوره اعراف تصریح 
کــرد: این آیــه به وضوح بــر حاکمیت 
خداوند تأکیــد دارد و مفهوم رحمانیت 
الهی نشــان دهنده ســیطره و تســلط 
خدا بر تمام شــئون هستی است. عضو 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام با 
اشــاره به نظریه امامت شــیعه، عنوان 
کــرد: حاکمیت باید از جانــب خداوند 
باشــد و هر حاکمیتی که منسوب به او 

نباشد، نوعی شرک محسوب می شود.
کرد: مساجد، خانه های  تأکید  اراکی 
خداوند هســتند و باید به عنوان مراکز 
حاکمیت الهی عمل کنند و این مکان ها 
نه تنها باید محلی برای عبادت باشــند، 
بلکه بایــد به عنوان مراکــز فرهنگی و 
اجتماعــی نیز عمل کننــد. او همچنین 
به آیه تطهیر اشــاره کــرد و گفت: این 
آیه دلیلی روشــن بر امامــت اهل بیت 
است و نشان می دهد  مســاجد باید در 
باشــند. عضو مجمع  تأثیرگذار  جامعه 
تشــخیص مصلحت نظام در ادامه به 
ضرورت پیوند مســجد و مدرسه اشاره 
کرد و گفــت: نهضت مسجدســازی از 
مدرسه ســازی مهم تر اســت و این دو 
بایــد با یکدیگر پیوند داشــته باشــند تا 
جامعه ای مبتنی بر تقوا و اخلاق شــکل 
گیرد. عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام افزود: مساجد باید به عنوان مراکز 
جامعه ســازی و تمدن ســازی شناخته 
شــوند و در این راســتا، نقــش آنها در 
گردهمایی هــای اجتماعــی و فرهنگی 
بایــد تقویــت شــود. اراکــی در ادامه 
اذعان کرد: هویت جامعه اســلامی بر 
اســاس فرهنگ، اعتقادات و پیوندهای 
اجتماعی آن شناخته می شود. او گفت: 
مســاجد باید در مرکز ایــن پیوندها قرار 
داشــته باشــند و به عنــوان نمادهای 
هویــت اســلامی، نقــش اساســی در 

شکل دهی به جامعه ایفا کنند.

مهدی بازرگان: ســاعات اولیه صبح روز گذشــته مارکو روبیو، وزیر امور خارجه 
ایالات متحده برای نخســتین بار از زمان تصدی این ســمت، وارد اسرائیل شد. 
رئیس دستگاه سیاست خارجی دولت دوم ترامپ در سفر منطقه ای خود به غرب آسیا، 
علاوه بر اســرائیل، دیدارهایی هم در عربستان سعودی و امارات متحده عربی خواهد 
داشــت. این ســفر دوره ای مارکو روبیو از ۱۳ تا ۱۸ فوریه (۲۵ تا ۲۹ بهمن ماه) به طول 
می انجامد. گفتنی اســت که روبیو پس از شــرکت در کنفرانس امنیتی مونیخ رهسپار 

خاورمیانه شده است.

اهداف و برنامه های سفر روبیو به خاورمیانه
مارکو روبیو در ســال های اخیر در یک چرخش سیاسی ســریع، از مخالف ترامپ به 
هم پیمان او تبدیل شد و حالا نقشی کلیدی به عنوان یک مقام بلندپایه در دولت جدید 
ترامپ ایفا خواهد کرد. آن طور که اکوایران نوشــته، روبیو ۵۳ساله که یکی از اعضای 
کمیته روابط خارجی و به طور هم زمان عضو ارشد کمیته اطلاعات سنای ایالات متحده 
بوده، سیاستمداری در عرصه سیاست خارجی است که به دلیل رویکرد تهاجمی خود 
نسبت به چین شهرت دارد. روبیو به دلیل رویکرد سرسختانه  در عرصه سیاست خارجی 
مشهور اســت و از مواضع سرسختانه در قبال ایران دفاع می کند و از مخالفان توافق 
هسته ای با ایران (برجام) و رفع تحریم های تحمیلی علیه ایران بوده است. این سناتور 
تندروی آمریکایی، با تکرار ادعاهای ضدایرانی واشنگتن مدعی شده است که ایران به 
دلیل «حمایت از تروریســم» و «کارنامه حقوق بشــری» هرگز نباید اجازه دستیابی به 
سلاح هسته ای را داشته باشد. این در حالی است که سازمان های اطلاعاتی آمریکا نیز 
اعلام کرده اند تهران به سوی ساخت سلاح هسته ای حرکت نمی کند. با چنین سابقه 
و دیدگاهــی، ایرنا قبل تر به نقل از منابع خبری اعلام کرده بود که مســائل مربوط به 
ایران و آزادی اسرا از جمله محورهای گفت وگوی روبیو با مقامات اسرائیل خواهد بود. 
در همین زمینه، تامی بروس، ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا، پنجشنبه گذشته 
در تشریح بیشتر اهداف ســفر روبیو اعلام کرد که وزیر امورخارجه آمریکا به اسرائیل، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی سفر خواهد کرد تا با مقامات ارشد این کشورها 
دیدار و درباره همکاری ها، ثبات و صلح منطقه ای گفت وگو کند. او همچنین افزود که 
هدف اصلی این سفرها، آزادی اتباع آمریکایی و دیگر اسرا، پیشبرد مرحله دوم توافق 
آتش بس در غزه و مقابله با ادعای واهی «فعالیت های بی ثبات کننده ایران» و گروه های 
تحت حمایت آن خواهد بود. ســفر روبیو به خاورمیانه در شرایطی انجام می شود که 
پیشــنهاد دونالد ترامپ برای تصرف نوار غزه و تبدیل آن بــه «ریویرای خاورمیانه» با 
مخالفت شدید فلسطینی ها و جهان عرب و مسلمانان روبه رو شده است. این پیشنهاد 
پس از اجرائی شدن یک توافق آتش بس شکننده در فلسطین صورت گرفت.  به نقل 
از شبکه الجزیره، وزیر امورخارجه آمریکا در سفری به تل آویو با بنیامین نتانیاهو دیدار 
کرد. نتانیاهو پس از این دیدار در کنفرانس خبری مشترک با روبیو و با ادبیاتی خصمانه 
افزود: «ما با وزیر خارجه آمریکا درباره ایران گفت وگو کردیم، ما مأموریت درباره ایران را 
تمام خواهیم کرد». نتانیاهو ادعا کرد که اسرائیل و آمریکا در برابر آنچه او «چالش های 
ایرانی» خواند، می ایستند. او مدعی شد، «ما گفت وگوهای واقعا مفیدی را با روبیو انجام 
دادیم و هیچ چیزی مهم تر از ایران نیســت». نتانیاهو درباره غزه و حماس نیز عنوان 
داشت، «ما استراتژی واحدی با ترامپ به خصوص درباره زمان گشودن درهای جهنم 
(به روی حماس) در صورت آزادنشــدن همه اســرای اسرائیلی داریم». نخست وزیر 
اسرائیل گریزی هم به آینده سوریه پس از سقوط حکومت بشار اسد داشت و با اشاره 
به گفت وگوهای انجام شده با وزیر امورخارجه آمریکا از پایبندی به آتش بس در لبنان 
گفت و هم زمان از دولت بیروت انتظار داشت که به این توافق پایبند باشند». به ادعای 
بی بی «حزب االله باید کاملا خلع سلاح شود و هر قدرتی در سوریه نیز چنانچه معتقد 
است که می تواند اسرائیل را تهدید کند، سخت در اشتباه است». او ادامه داد «دادگاه 
کیفری بین المللی نیز احکام بازداشــتی براساس دروغ صادر کرد و منطقه خاورمیانه 
فرصت هــا و چالش های زیادی دارد». وزیر امورخارجه آمریکا نیز تصریح کرد: «تصور 
نمی کنم که هیچ متحدی برای اسرائیل بهتر از ترامپ وجود داشته باشد، بایستی اسرای 
اســرائیلی در غزه آزاد شوند، ترامپ تأکید کرد که ممکن نیست حماس به عنوان یک 
قدرت سیاسی و نظامی تداوم داشته باشد». او افزود «فروپاشی رژیم اسد تحول مهمی 
است، اما نباید یک نیروی بی ثبات کننده دیگری جای آن را بگیرد». روبیو درباره ایران نیز 
مدعی شد، «ایران منبع تهدید در منطقه است، ممکن نیست که به ایران اجازه دهیم 

سلاح هسته ای در اختیار داشته باشد».

 بن سلمان آماده میانجیگری بین ایران و ترامپ برای توافق جدید هسته ای
در حالی مارکو روبیو در اولین سفر منطقه ای خود پس از اسرائیل راهی عربستان خواهد 
شد که سی ان ان مطلع شده است «سعودی ها مایل به میانجیگری بین دولت ترامپ و 
ایران برای دستیابی به توافقی جدید در حوزه برنامه هسته ای تهران هستند». به گفته 
انتخاب و به نقل از این شبکه آمریکایی، «پادشاهی سعودی نگران است که ایران اکنون 
بیشتر تمایل به دنبال کردن سلاح هسته ای داشته باشد، زیرا نیرو های متحد منطقه ای آن 
–که مدت ها به عنوان عاملی بازدارنده در برابر حملات اسرائیل در نظر گرفته می شدند– 
به طور قابل توجهی تضعیف شده اند. عربستان سعودی امیدوار است که بتواند از روابط 
نزدیک خود با رئیس جمهور دونالد ترامپ برای ایجاد یک پل دیپلماتیک میان ایران و 
کاخ سفید استفاده کند». مشخص نیست که آیا عربستان سعودی به طور رسمی چنین 
پیشــنهادی ارائه داده اســت یا نه، اما این اقدام نشان دهنده تمایل ریاض به استفاده از 
روابط بهبود یافته اش با دشــمن پیشــین خود و تضمین جایگاهی در میز مذاکره برای 
یک توافق جدید احتمالی اســت. درحالی که ترامپ اعلام کرده خواهان آغاز مذاکرات 
برای توافقی جدید اســت، پیام های ایــران در این زمینه ضدونقیــض بوده اند. وزارت 
خارجه آمریکا و وزارت خارجه عربســتان به درخواست های سی ان ان برای اظهارنظر 
پاســخ ندادند. نمایندگی ایران در ســازمان ملل در نیویورک نیز گفت که نظری ندارد. 
عربســتان سعودی به طور علنی از توافق هسته ای ســال ۲۰۱۵ بین ایران و قدرت های 
جهانی اســتقبال کرد، اما در خفا از ناکامی دولت اوباما در رســیدگی به نگرانی هایش 
درباره فعالیت های منطقه ای ایران –به ویژه برنامه موشکی و نیرو های نیابتی آن از یمن 
تا عراق و لبنان– ناخشــنود بود، زیرا ریاض این مسائل را تهدیدی برای ثبات منطقه ای 
می دانست. این کشور بعدا از خروج ترامپ از توافق در سال ۲۰۱۸ استقبال کرد. مقامات 
سعودی چشم انداز فعلی منطقه را فرصتی تاریخی برای کاهش تنش ها با ایران و بهبود 
روابط می دانند و تأکید دارند که نمی خواهند در هیچ رویارویی میان آمریکا یا اســرائیل 
با ایران نقش داشــته باشند. همچنین، آنها نگرانند که ایران در شرایطی که به حاشیه 
رانده شده، تمایل بیشتری به تولید سلاح هسته ای داشته باشد و توافق جدید را راهی 
برای جلوگیری از این روند می بینند. آنها بر این باورند که ایرانِ به شــدت تضعیف شده 
به نفع عربستان سعودی نیســت، زیرا ریاض سیاست خارجی خود را بازنگری کرده و 
اولویت را به منافع اقتصادی اش داده است و بی ثباتی بیشتر در منطقه را مانعی برای 

پیشرفت  می داند.

 نتانیاهو و ترامپ به توافق کاملی در مورد ایران دست یافتند
در مقابل آنچه سی ان ان به عنوان تلاش میانجیگرانه ریاض بین تهران و واشنگتن خبر 
داده، المانیتور ادعا کرد که در ۴ فوریه، بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل، و دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، به توافق کاملی در مورد ایران دست یافتند. در ادامه این 
مطلب ادعا شده است که «بر اساس این توافق، اگر طی چند ماه آینده توافق هسته ای با 
ایران حاصل نشود، آمریکا موافقت کرده است که اسرائیل اقدامات لازم را انجام دهد». 
یکی از نزدیکان نتانیاهو به بن کاســپیت از المانیتور اطلاع داد که اگر ترامپ به توافق 
هسته ای با ایران دست یابد، می توان فرض کرد که این توافق بسیار بهتر از توافق سال 

۲۰۱۵ خواهد بود». 

ضمن دیدار با وزیر امور خارجه هند، عراقچی از رایزنی دهلی با آمریکا برای معافیت تحریمی بندر چابهار خبر داد

میانجیگری برای هاب منطقه
 تأکید بر گسترش روابط در دیدار عباس عراقچی با سوبرامانیام جایشانکار، همتای هندی خود

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

 وحیده کریمی: «هند بر ســر موضوع معافیت های تحریمی بندر 
چابهــار با دولت آمریکا در ارتباط اســت»؛ خبری کــه وزیر امور 
خارجه ایران در حاشیه هشتمین کنفرانس «گردهمایی کشورهای 
حاشــیه اقیانوس هنــد» در عمان گفت. این خبــر از آن رو مهم 
اســت که چابهار، بندری است در نقطه طلایی تلاقی کریدورهای 
بین المللی که در کنار ترانزیت دارای پتانســیل ترانشــیپ است و 
اگر تحریم های یک جانبه آمریکا مطابق آنچه  ترامپ در یادداشت 
فشار حداکثری امضا کرد  بر آن سایه افکند، این بندر استراتژیک را 
به محاق خواهد برد. آن هم بندری که با ظرفیت های چندگانه ای 
که در توســعه اقتصــاد دریا دارد و در مســیر دو کریدور ترانزیتی 
بین المللی شــمال -  جنوب و شرق - غرب، به هاب پیونددهنده 
منطقه و تنها بندر اقیانوســی ایران  تبدیل شــده و مسیری سریع، 
ایمــن و درآمدزا برای توســعه تبــادلات بازرگانــی را پیش روی 
همسایگان ایران گذاشته است؛ بندر استراتژیکی که بهترین مسیر 
اتصال به آب های آزاد برای کشــورهای افغانستان، ترکمنستان، 
ازبکستان، تاجیکستان، قرقیزســتان و قزاقستان و نیز دروازه هند 
به آســیای میانه و افغانستان است. همچنین بندر چابهار  بهترین 
بندر ترانشیپ به کشــورهای خلیج فارس و کم هزینه ترین مسیر 
ترانزیت به کشورهای آســیای میانه و افغانستان است. از این رو 
ایجاد مانع در مناسبات رو به گسترش تهران و کشورهای همسایه 
و مهم تر از همه با هند، یکی از سیاســت هایی اســت که دولت 
ترامپ به  دنبال آن اســت و لغــو معافیت های تحریمی چابهار، 

از جمله راهبردهــای اعمالی در این زمینه 
از سوی دولت آمریکاست. البته تاکنون این 
بندر معــاف از تحریم های یک جانبه آمریکا 
بود؛ زیرا هندوستان به این بندر با دسترسی 
به کریدور شمال - جنوب، برای کوتاه کردن 
دسترســی به اروپا نیازمند بــود، به ویژه که 
این بندر کوتاه ترین مســیر به بندر شانگهای 
در چیــن را دارد کــه به عنــوان بزرگ ترین 
بندر تجــاری جهان، نقطه عطف مهمی در 
ترانزیت دریایی در بین بنادر کشور محسوب 
می شــود. نگرانی ها از اعمــال تحریم های 
حداکثری فقط برای ایران نیست؛ زیرا تحریم 
بندر چابهار یعنی قطــع حمل رول آهن از 
بندر کوانگ یانــگ کره  جنوبی، حمل برنج و 
گندم از بنادر کانــدلا و موندرا از هند، حمل 
کود شیمیایی از بندر هامبورگ آلمان و حمل 

شکر از بندر ســانتوس برزیل به بندر چابهار و... . این فقط حذف 
بخشــی از ظرفیت های غنی این بندر در حوزه ترانزیت کالاست. 
بنابراین خبر مبنی بر تلاش هنــد برای معافیت تحریمی این بندر 

حائز اهمیت بسیار است.

 میانجیگری دو طرفه
از این رو خبر «ســیدعباس عراقچی» اهمیتی بسزا دارد که در 
گفت وگو با رســانه هندی «ویون» در حاشیه کنفرانس اقیانوس 
هند در مســقط گفــت و افزود: ما توافقی ۱۰ ســاله داریم. برخی 
مسائل مربوط به طرف سوم است و طرف هندی در حال رایزنی با 
آمریکا دراین باره است. چابهار بندر بسیار مهمی است و اهمیتی 
راهبــردی دارد. عراقچی در این گفت وگو در پاســخ به اینکه چه 
دیدگاهــی درباره روابــط ایران و هند دارد، گفــت: ایران و هند از 
روابــط تاریخی بســیار خوبی برخوردارند. مشــکلات نه به دلیل 
ایران و هند، بلکه به دلیل طرف های ســوم به وجود آمده است؛ 
ما همواره تلاش کرده ایم خلاقانه، این مشــکلات را برطرف کنیم 
و ببینیم که هند و ایران چگونه می توانند از روابط خوب بهره مند 
شــوند. این بار  شرایط دشوارتر است اما با عزمی که بین دو طرف 
وجود دارد، بر این مشــکلات، به ویژه در حوزه اقیانوس هند غلبه 
خواهیم کــرد. البته عراقچی در مقابل از نقش میانجیگری ایران 
برای کمک به آزادی «نیمیشــا پریا»، شهروند هندی در یمن، هم 
ســخن گفت و افزود: او به اتهام قتل یک شهروند یمنی به اعدام 
محکوم شده است. ما با دوســتان خود در یمن درباره سرنوشت 
این خانم و بسیاری دیگر از افراد در تماس بوده ایم. ما با دوستان 
دیگری نیز در تماس هســتیم. اینجا در عمان، دوشنبه (امروز) با 

دوســتان یمنی دیدار خواهم کرد تا ببینیم چطــور می توانیم به 
حل شدن این مسئله کمک کنیم.

رایزنی در باره تحولات منطقه و توسعه روابط دوجانبه
 همچنین ســید عباس عراقچی، با ســوبرامانیام جایشــانکار، 
همتای هندی خود، در حاشیه هشتمین نشست اقیانوس هند در 
مســقط دیدار و رایزنی کرد که وزیر خارجه هند در حساب رسمی 
خود در شبکه ایکس دیدار خود با همتای ایرانی را خوب توصیف 
کرد و نوشت: در مورد روابط دوجانبه و تحولات منطقه صحبت 
کردیم. وزیر امور خارجه کشــورمان هم بــا اظهار خوش و قتی از 
حضور در این کنفرانس که به میزبانی مشترک هند و عمان برگزار 
می شود، ابراز امیدواری کرد این گردهمایی در تحقق اهداف خود 
در ارتقای شــراکت و همکاری بین کشورهای حوزه اقیانوس هند 
موفق باشــد . عراقچی هم با تأکید بر رویکرد حســن همسایگی 
جمهوری اســلامی ایران، بر اهتمام ویژه کشــورمان برای تقویت 
همه جانبه روابط با کشورهای منطقه به ویژه همسایگان در حوزه 
خلیج فارس و حاشیه اقیانوس هند تأکید و تصریح کرد ما روابط 
قوی و مستحکمی با کشــورهای منطقه داریم و درصدد تقویت 
بیش  از پیش آن هســتیم. وزیر امور خارجه همچنین با اشــاره به 
اهتمام دو کشــور برای توسعه و گســترش همه جانبه روابط دو 
کشور بزرگ ایران و هند بر اساس منافع مشترک، به برگزاری موفق 
نوزدهمین نشست مشورت های سیاسی ایران و هند در دهلی نو 

اشــاره کرد و بر ضرورت تداوم رایزنی و مشــورت نزدیک بین دو 
کشــور تأکید کرد. وزیر امور خارجه هند نیز با تشــکر از حضور و 
مشــارکت فعال وزیر خارجه کشــورمان در کنفرانس کشورهای 
حاشیه اقیانوس هند در مســقط، ابراز امیدواری کرد این اجلاس 
موجــب تقویت روابط و شــراکت بین کشــورهای این منطقه و 
به خصــوص ارتقای روابــط دهلی نو و تهران شــود. وزرای امور 
خارجه جمهوری اسلامی ایران و هند همچنین ضمن مرور ابعاد 
مختلف روابط دو کشور در عرصه های مختلف سیاسی، فرهنگی ، 
اقتصــادی و تجاری، مســائل منطقــه ای و بین المللــی به ویژه 

وضعیت در افغانستان را مورد تبادل نظر قرار دادند.

سواحل ما دروازه های اتصال ایران به اقتصاد جهانی هستند
همچنین وزیر امور خارجه کشــورمان در ســخنرانی خود در 
هشــتمین کنفرانس «گردهمایی کشــورهای حاشــیه اقیانوس 
هند» در عمان با اشــاره به اینکه توسعه اقتصاد دریامحور، فقط 
یــک انتخاب برای ایران نیســت، بلکه یک الزام اســت، گفت: ما 
دریافته ایم که ســواحل ما، نه فقط مرزهای طبیعی کشــور، بلکه 
دروازه های اتصال ایران به اقتصاد جهانی هستند. وزیر خارجه در 
ادامه سخنانش با تأکید بر اینکه امروز، جهان دستخوش تغییراتی 
بنیادین شده، گفت: سرعت تحولات اقتصادی و فناورانه، وابستگی 
کشــورها به مســیرهای تجاری جدید و نیاز به امنیت و همکاری 
منطقه ای، بیش از گذشته اهمیت یافته است. در چنین شرایطی، 
دیگر نمی توانیم به مســیرهای سنتی و الگوهای قدیمی تجارت 
بســنده کنیم. ما باید آینده ای را طراحی کنیم که در آن  اقیانوس 
هند نه فقط یک مســیر ترانزیتی، بلکه یــک قطب همکاری های 

راهبردی و اقتصادی باشد. این همان فلسفه ای است که در پس 
عنوان کنفرانس امســال، یعنی «سفر به افق های جدید مشارکت 
دریایی» نهفته اســت. این عنوان، نه فقط یک شعار، بلکه بیانگر 
یک ضرورت تاریخی برای همه کشورهای منطقه است. جمهوری 
اسلامی ایران با درک این تحول، سیاست «دریامحور» را در اولویت 
اســتراتژیک توسعه خود قرار داده است. کشوری که بیش از پنج 
هزار و ۸۰۰ کیلومتر خط ساحلی دارد، چهارهزارو ۹۰۰ کیلومتر آن 
در جنوب، در امتداد همین اقیانوس پهناور نمی تواند نســبت به 

آینده آن بی تفاوت باشد.

 «بهشت گمشــده» مکران باید به قطب اقتصادی ایران و منطقه 
بدل شود

 رئیس دســتگاه دیپلماســی با تأکیدی ویژه بــر ظرفیت های 
مکران افزود: «بهشــت گمشــده» مکــران  امروز بایــد به قطب 
اقتصادی آینده ایران و منطقه بدل شود. دولت جمهوری اسلامی 
ایــران، با تکیه بر این راهبرد، چهار هدف کلیدی را برای توســعه 
این منطقه تعیین کرده است: نخست، تقویت اقتصادهای بومی 
و محلی، ایجاد اشــتغال پایدار برای جوامع ساکن در این مناطق 
و حمایت از صنایع کوچک و متوسط که بتوانند در زنجیره تأمین 
منطقه ای ایفای نقش کنند. دوم، توســعه زیرساخت های انرژی، 
با تأکید بــر انرژی های تجدیدپذیر. ما دریافته ایم که اقتصاد آینده، 
اقتصادی وابســته به انرژی های پایدار و پاک است. سرمایه گذاری 
در فناوری هــای جدیــد انــرژی و کاهــش 
وابســتگی به منابع فســیلی، نه تنها از نظر 
زیســت محیطی ضروری است، بلکه از نظر 
اقتصادی نیز به رقابتی ترشــدن این منطقه 
کمک خواهد کرد. سوم، تکمیل راهگذرهای 
بین المللی و تقویت مســیرهای مواصلاتی. 
ایجاد شبکه ای از مسیرهای ریلی، جاده ای و 
دریایی که ایران را به دیگر کشورهای منطقه 
و فراتر از آن متصل کند، یکی از ارکان کلیدی 
سیاست دریامحور ماســت. چهارم، جذب 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی به  عنوان 
نیــروی محرکه توســعه اقتصــادی. هیچ 
پایدار رشد  اقتصادی بدون ســرمایه گذاری 
نخواهد کرد و ما از تمامی کشــورهایی که 
در توسعه این منطقه مشارکت داشته باشند  
استقبال می کنیم، اما هیچ یک از این طرح ها 
بدون امنیت پایدار محقق نخواهد شد. امنیت دریایی، امروز بیش 

از هر زمان دیگری  یک مقوله اساسی برای اقتصاد جهانی است.

اجازه نمی دهیم رقابت های ژئوپلیتیکی قدرت های جهانی ، آینده 
این منطقه را تعیین کند

وزیر خارجه در پایان سخنانش با تأکید بر اینکه هیچ کشوری 
نمی تواند در مســیر توســعه اقتصادی خود تنهــا پیش برود، 
خاطرنشــان کرد: همکاری منطقه ای، کلید پیشــرفت مشترک 
اســت. ایران با عضویت در انجمن کشورهای حاشیه اقیانوس 
 ،(IONS) و اجلاس نیروهای دریایی این سازمان (IORA) هند
بر تعهد خود به چندجانبه گرایی و همکاری اقتصادی و امنیتی 
در منطقه تأکیــد دارد. اما در این میان، یک چالش مهم وجود 
دارد: برخی قدرت های فرامنطقه ای تلاش دارند  از شکاف های 
سیاســی، اقتصــادی و امنیتی در منطقه سوءاســتفاده کنند و 
همکاری های طبیعی میان کشــورهای منطقــه را تحت تأثیر 
قرار دهند. ما نمی توانیــم اجازه دهیم  رقابت های ژئوپلیتیکی 
قدرت های جهانی، آینده این منطقه را تعیین کند. تصمیم گیری 
درباره سرنوشــت اقیانوس هند، باید توســط کشــورهای این 
منطقه و برای منافع ملت های آن انجام شــود. در پایان، بسیار 
خرسندم که این نشست در کشور دوست و برادر، عمان برگزار 
می شود؛ کشوری که همواره نماد تعامل، گفت وگو و دیپلماسی 
ســازنده در منطقه بوده اســت. ما بــر این باوریم کــه تنها از 
مســیر همکاری و اعتماد متقابل  می توان آینده ای پایدار برای 
ملت های منطقه رقم زد. امیدوارم  این کنفرانس، سرآغاز فصل 

جدیدی از همکاری های دریایی و منطقه ای باشد.

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره رفع حصر گفت: اگر عدم حصر آقای کروبی حداقل با توجه 
به گفته های آقای پزشکیان حل شده بود و واقعا اراده ای برای حل حصر وجود داشت، باید همان روز 
صبح مأموران مســتقر را از محل اقامت آقای کروبی برمی داشتند و هیچ کاری لازم نبود انجام دهند. 
ســیدمحمدعلی ابطحی، فعال سیاســی اصلاح طلب، در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به سالگرد حصر 
میرحســین موسوی و زهرا رهنورد و حجت الاسلام کروبی و ضرورت پایان این محدودیت ها بعد از ۱۴ 
سال، گفت: من فکر می کنم یک حرف مشترک وجود دارد و آن این است که حصر با این زمان طولانی 
دیگر هیچ کاربردی ندارد. به ویژه برای حاکمیت دیگر هیچ کاربردی ندارد و من تصورم این اســت که 
راحت تر از اینها می توان این موضوع را حل کرد و باید هم حل شود. او ادامه داد: اینکه آقای پزشکیان 
گفتند که حصر آقای کروبی برداشــته شده اســت و بعد آقای کروبی فرمودند تا حصر آقای موسوی 
برداشــته نشــود من هم بیرون نمی آیم، مفهومش این اســت که ســود این حصر بیشتر به نفع آقای 
کروبی است تا حاکمیت. اصلا با این اتفاق مفهوم جدیدی وارد ادبیات حقوقی شده است که کسی که 
محبوس و محصور است، خودش شرایط  عدم حصرش را تعیین می کند. اگر به طور مثال  عدم حصر 
آقای کروبی، حداقل با توجه به گفته های آقای پزشکیان، حل شده بود و واقعا اراده ای برای حل حصر 
وجود داشــت، باید همان روز صبح مأموران مستقر را از محل اقامت آقای کروبی برمی داشتند و هیچ 
کاری لازم نبود انجام دهند. این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: نه لازم بود که نظر آقای کروبی را 
بپرسند و نه نظر دیگران را بپرسند، فقط کافی بود مأموران برداشته شوند. حفظ مأموران در آنجا نشانه 
این است که برداشتن حصر مورد تأیید نیست و آقای پزشکیان هم احتمالا به این نکته توجه نکرده اند 
که برای برداشــتن حصر نه مصاحبه لازم است نه گفت وگو، نه پرسیدن از فرد محصور لازم است اگر 
نیروها برداشته می شدند، این می شد رفع حصر. ابطحی تصریح کرد: این یکی از آن اتفاقات پیچیده ای 
شــده است که مانند خیلی از بحران های قدیمی کســی یا جرئت حل آن را ندارد یا کسی به فکر حل 
آن نیســت. این موضوع هر روز که می گذرد آسیب بیشتری دارد. من چند سال پیش اجازه گرفتم و به 

دیدن آقای کروبی رفتم و بعد که از آنجا بیرون آمدم یک مطلبی نوشتم که در تمام شبکه های خارجی 
و داخلی کار شد. آقای شمخانی که در آن زمان دبیر شورای عالی امنیت ملی بود با من تماس گرفت 
و گفت شــما که این طور درباره حصر می گویید، چه نشــانه هایی از حصر دیدید. راست هم می گفت 
مأموران در طبقه بالا بودند و من به طبقه پایین رفتم و با آقای کروبی در حیاط صحبت کردیم. او ادامه 
داد: به آقای شــمخانی گفتم اتفاقا همین نکته را من می خواهم به شــما بگویم که اگر من امروز به 
دیدن آقای امامی کاشانی رفته بودم، یک نفر از خبرگزاری ها این موضوع را مطرح نمی کرد، اما دیدن 
آقای کروبی چون عنوان حصر را دارد بازتاب بیشــتری دارد. حتی اگر شما مدعی هستید که محتوای 
حصر برداشته شده است، این عنوان حصر که باقی مانده به یک عنوان خبری ضدنظام تبدیل می شود. 
این فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: الان هم همین را می گویم آنچه مســلم است هیچ کس از این 
حصر ســود نمی برد و اتفاق مهمی هم نمی افتد اگر حصر برداشته شود؛ چراکه الان شرایطی نیست 
که محصورین نتوانند سخنان خود را به بیرون منتقل کنند و سخنانشان منتقل می شود. ابطحی درباره 
اینکه چرا رؤســای جمهور قبل از انتخابات درباره حصــر وعده رفع آن را می دهند اما بعد از آن دیگر 
هیچ اقدامی در زمینه رفع حصر انجام نمی شود و کسی مسئولیت حقوقی رفع حصر را نمی پذیرد، چرا 
درخصوص حصر بازنگری نمی شود، گفت: به دلیل اینکه اولا مرجع حصر مشخص نیست. دوم اینکه 
براساس یک حکم قضائی نیست که بشود مراحل حقوقی آن را طی کرد و بیشتر تبدیل به یک عرصه 
زورآزمایی سیاســی شده اســت. این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشــان کرد: من شخصا از آقای 
پزشــکیان انتظار داشــتم وقتی که اعلام کرد مجوز رفع حصر را دارد، صبح فردای آن روز به نیروهای 
امنیتی که احتمالا از وزارت اطلاعات هم هســتند و در اختیار دولت هســتند، دســتور داده می شد که 
آنجا را تخلیه کنند؛ بدون اینکه هیچ مذاکره ای داشته باشند و بدون اینکه با کسی صحبت کنند. بدون 
اینکه نظر محصور را بخواهند. اما متأسفانه این موضوع ظاهرا دیگر رها شده است. باید این موضوع را 

جدی تر بگیرند، ضمن اینکه معتقد نیستم که این موضوع اولویت اول جامعه است.

حصر با این زمان طولانی هیچ کاربردی ندارد
پزشکیان برای رفع حصر نیازی به مصاحبه نداشت، فقط باید مأموران را برمی داشت

«شرق» از اولین سفر مارکو روبیو به خاورمیانه گزارش می دهد
یک سفر و آغاز ریل گذاری دولت ترامپ

 برای غرب آسیا


